
ورزشی16
سه شنبه   19 تیر 1403  شماره 8506

بازار داغ بازیکنان باکیفیت خارجی
وقتـــی از جـــولان دلالان در بـــازار داغ نقـــل و انتقالات 
فوتبـــال باشـــگاهی صحبـــت می کنیم، بســـیاری تصور 
می کنند نـــگاه مثبتـــی بـــه مارکتینگ و بازار مناســـب 
نقـــل و انتقـــالات فوتبـــال نداریم. امـــا آنچه مـــا با آن 
بشـــدت مخالفیـــم، بازارگرمـــی بازیکنـــان بی کیفیت 
بـــا کارایـــی پاییـــن و بـــا قیمت هـــای گـــزاف اســـت که 
ایجنت های اکثراً غیررســـمی و بدون مـــدرک معتبر در 
زدوبندهای پشـــت پرده با برخی مدیران باشـــگاه ها به 
تیم های لیگ برتـــری یا لیـــگ آزادگان قالب می کنند؛ 
بازیکنـــان به درد نخـــوری که علی رغم هزینـــه بالا برای 
تیم هایشـــان، یا بـــه نیمکت می چســـبند یا بـــه دلیل 
زندگی غیرحرفه ای ورزشـــی و شب نشینی های خارج از 
قاعده همراه با عده ای از فوتبالیســـت های حاشیه دار 
و حاشیه ســـاز، پی درپـــی بـــا کوچکتریـــن برخـــوردی 
در تمرینـــات ســـنگین تیم ها یا در مســـابقات رســـمی 
دچار مصدومیت شـــدید شـــده و مدت ها از دسترس 
مربیان خارج می شـــوند؛ موردی که در فصل گذشـــته 
در چند نوبت برای تیم های مطـــرح لیگ اتفاق افتاد. 
بازیکنـــان معروفـــی که به دلیـــل رفتـــار غیرحرفه ای و 
ســـبک زندگـــی خـــارج از قاعده شـــان دســـت مربیان 
خـــود را در حســـاس ترین روزهـــای لیـــگ در پوســـت 

گردو گذاشـــتند.
هـــر چند در مورد موضـــوع دلالی در فوتبال باشـــگاهی 
هـــر روز می تـــوان مطالـــب متعددی نوشـــت اما هدف 
از ایـــن یادداشـــت نـــگاه مثبـــت بـــه خریـــد بازیکنان 
باکیفیـــت، حرفه ای و توانمندی اســـت کـــه می توانند 
سرنوشـــت یک باشـــگاه را در رســـیدن بـــه قهرمانی یا 
حفظ از ســـقوط به دســـته پایین تر عوض کنند. وقتی 
مدیر باشـــگاهی با چشـــمان بـــاز و با تکیه بـــه عملکرد 
بازیکنـــان و ســـابقه آنهـــا و البته بـــا قیمـــت معقول و 
مناســـب بازیکن درجه یک و حرفه ای اســـتخدام کند، 
هـــم در راه قهرمانـــی عصـــای دســـتش می شـــود، هم 
اینکـــه بـــا قیمت بســـیار بیشـــتر از خریـــد می تواند در 
ویتریـــن لیگ نخبـــگان یا حتی بـــازار داخلـــی آن را به 

فروش برســـاند.
نمونه بارز این دســـت بازیکنان می توان به عبدالکریم 
حســـن قطری، اورونوف ازبک و گولسیانی گرجی اشاره 
کرد که پس از درخشـــش خیره کننده در پرســـپولیس 
قیمـــت ترانســـفر آنها صدهـــا هـــزار دلار افزایش یافت 

و مشـــتریان دســـت به نقد خارجی و داخلی دارند.
اســـتقلال هـــم بلانکـــو و ماشـــاریپوف را دارد کـــه پس 
از موفقیـــت در لیـــگ پارســـال، هـــم افزایـــش قیمت 
داشـــته اند هم مشـــتریان آماده برای خرید گرانقیمت 
اســـتقلال  تیـــم قعرنشـــین  ستاره هایشـــان. حتـــی 
خوزســـتان با انتخاب درســـت بازیکنان خارجی خیلی 
زود توانســـت بـــا اتکا به بـــازی فراتـــر از انتظـــار آنها در 
بازار نقل و انتقالات مشـــتری پیدا کند. روبرتو ســـاویو 
برزیلـــی و عثمـــان اندونـــگ در مدتی کوتـــاه چند برابر 
هزینـــه ای که باشـــگاه متحمل شـــد، افزایـــش قیمت 
داشـــتند. باشـــگاه خوزســـتانی، هم می توانـــد این دو 
ســـتاره را حفظ کنـــد و هـــم می تواند با قیمتـــی گزاف 

به تیم هـــای متمول بفروشـــد.
مورد جالب دیگر ریـــکاردو آلوز هافبک طراح و محبوب 
تراکتوری هاســـت. او در میانه میدان نقش یک بازیساز 
و بازیکن همه کاره را به عهـــده دارد و به راحتی به مرکز 

ثقل تیم تبریزی تبدیل شـــده است.
متأســـفانه در باشـــگاهی مانند فولاد خوزســـتان نحوه 
فعالیـــت دلالان به گونه ای بوده که تعداد زیادی بازیکن 
خارجی مســـن و بی کیفیت با قراردادهای بســـیار گران 
روی دســـت مدیران گذاشته است. شـــاید تنها بتوان از 
موســـی کولی بالی به عنوان یک بازیکن اســـتاندارد نام 
برد. شـــیمبا اگرچـــه گلزنی قهار بوده اما در 41 ســـالگی 
عمـــلاً در هر بازی، تیم باشـــگاهی اش را 10نفره می کند، 
چـــون نمی تواند نـــود دقیقه پرفشـــار را در خدمت تیم 

پرســـینگ انجام داده و در کار تیمی شرکت کند.
بنابرایـــن در برخـــورد با پدیده جـــذب بازیکن خارجی، 
هم ســـازمان لیگ و هـــم مدیران باشـــگاه ها باید به دو 
نکته اساســـی جوانی و کارآمدی بازیکنـــان توجه کنند 
و هم اینکـــه کیفیت بازیکنان خارجی در حدی باشـــد 

که جای جوانان مســـتعد فوتبال کشـــور تنگ نشود.
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ــالانه مدیران باشگاه های  ــیه سمینار سـ در حاشـ
ــر ورزش حضور  ــمی وزیـ ــال، کیومرث هاشـ فوتبـ
ــوص  ــی را در خصـ ــای مهمـ ــت و صحبت هـ داشـ
ــل و  ــل نقـ ــران مثـ ــال ایـ ــف فوتبـ ــائل مختلـ مسـ
آزادی و  ــگاه  ــت ورزشـ ــی، وضعیـ ــالات فعلـ انتقـ
ــرح  ــوان مطـ ــوزه بانـ ــگاه ها در حـ ــداری باشـ تیمـ
ــه وزیر ورزش  ــی که در مصاحبـ ــرد. نکته جالبـ کـ
ــت که انگار تمام ارکان ورزش  وجود دارد، این اسـ
ــل و انتقالات در  ــامان نقـ ــران از وضعیت نابسـ ایـ
ــا تاکنون  ــد امـ ــر دارنـ ــوذ دلالان خبـ ــال و نفـ فوتبـ
ــروس در  ــه با این ویـ ــرای مقابلـ ــی جدی بـ اقدامـ

ــت. ــکل نگرفته اسـ ــال ایران شـ فوتبـ
 

ورزشگاه آزادی؛ یک سرمایه اجتماعی
ــاه پیش  ــه چهار مـ ــه سـ ــد کـ ــاج می دانـ ــدی تـ مهـ
ــیون  ــار فدراسـ ــگاه آزادی را در اختیـ ــم ورزشـ گفتـ
ــگاه آزادی در اختیار  ــرار می دهم. ورزشـ فوتبال قـ
ــت. وقتی این  ــم ملی اسـ ــگاهی و تیـ ــم باشـ دو تیـ
ــر  ــد، بهتـ ــیون باشـ ــار فدراسـ ــگاه در اختیـ ورزشـ
ــد. روزی  ــل می کنـ ــون تخصصی تر عمـ ــت چـ اسـ
ــگاه  ــن ورزشـ ــدم، چمـ ــه وزارت ورزش آمـ ــه بـ کـ
ــه خاطر دارید  ــت. بـ ــک متر خزانه نداشـ آزادی یـ
ــابقات لیگ  ــان مسـ ــته در جریـ ــال گذشـ ــه سـ کـ

ــگاه به خاطر کمبود  ــیا چمن ورزشـ قهرمانان آسـ
ــرد و فضا چقدر  ــی پیدا کـ ــه وضعیتـ ــا چـ آب و گرمـ
ــگاه آزادی  ــروز برابر چمن ورزشـ ــنگین بود. امـ سـ
ــازی اگر  ــه پـــس از هر بـ ــم و بلافاصلـ ــه داریـ خزانـ
ــد، ترمیم  ــده باشـ ــیب دیـ ــن آسـ ــه ای از زمیـ نقطـ
ــک بار  ــه  یـ ــه هفتـ ــر سـ ــاً هـ ــن تقریبـ ــود. مـ می شـ
ــگاه آزادی بازدید می کنم  ــدم از ورزشـ ــل فرزنـ مثـ
ــت  ــاس می کنم برای مردم مهم اسـ چرا که احسـ
ــود. در قانون بودجه 1403،  ــد به آن توجه شـ و بایـ
ــگاه آزادی  ــازی ورزشـ ــت که باید به بازسـ آمده اسـ
ــیا کمک  ــرای تیم های مان جهت حضور در آسـ بـ
ــتقلال و پرسپولیس  ــت است که اسـ شود. درسـ
ــرمایه اجتماعی  ــی اینها سـ ــدند، ولـ خصوصی شـ
ــد مردم  ــه می توانـ ــگاهی کـ ــا ورزشـ ــتند و تنهـ هسـ
ــاند، آزادی است.  ــابقات بکشـ ــای مسـ را به تماشـ
ــان اعتبار برای  ــزار و 200 میلیارد تومـ بنابراین، هـ

ــرار داده ایم. ــگاه آزادی قـ ورزشـ
 

گرفتار دلال بازی هستیم!
فصـــل نقل وانتقـــالات و جابه جایـــی بازیکنان 
و مربـــی اســـت و خواهـــش می کنـــم مقهـــور 
هیاهوها و جنجال های بیرون نشـــوید. فوتبال 
مـــا در جذب بازیکـــن و مربی گرفتـــار خیلی از 
مســـائل مثل دلال بازی و پشـــت پرده می شود. 
ما مربیـــان و بازیکنـــان خیلی خوبـــی داریم و 
ســـعی کنید به دور از هیاهوها دنبال بازیکنانی 
باشـــید کـــه کیفیـــت خوبی داشـــته باشـــند و 

ارقام شـــان غیرواقعـــی نباشـــد. تجربـــه ثابت 
کـــرده باشـــگاه های مـــا از ایـــن مســـأله ضـــرر 
کرده انـــد. اگر سیاســـت و رفتارهـــای حرفه ای 
در باشـــگاه ها حاکـــم باشـــد، ارقـــام واقعی تـــر 
می شـــود. از ســـرمایه گذاری روی نوجوانـــان و 
جوانـــان غفلـــت نکنیـــد. طبق سیاســـت های 
AFC، اعـــلام شـــده اســـت تیمـــداری فوتبـــال 
بانوان باید تا ســـال 2028 الزامی شود. سازمان 
لیـــگ هم حرکـــت خوبی کـــرد و امروز شـــاهد 
هســـتیم کـــه تیم هـــای لیـــگ برتـــری بایـــد به 
ســـمت تیمداری در بخش بانوان بروند. توجه 
به رده های پایه بیشـــتر شـــده و ســـرمایه گذاری 

می بایســـت بیشـــتر شود.
 

هیچ فسادی قابل قبول نیست
در بحـــث فســـاد حرف هـــای زیـــادی مطـــرح 
می شـــود. فســـاد شـــاید در بخش هـــای دیگـــر 
وجود داشـــته باشـــد، امـــا کوچکترین فســـاد 
به خصـــوص در فوتبـــال اصـــلاً قابـــل قبـــول 
نیســـت. با روش هـــای پیشـــگیری نبایـــد این 
حداقل ها وجود داشـــته باشـــد. نباید بگذاریم 
بـــا تخلفات عده ای معلوم الحال خدشـــه ای به 
زحمـــات دســـت اندرکاران فوتبال و باشـــگاه ها 
وارد شـــود. ضمـــن حمایـــت از کســـانی کـــه در 
شناســـایی تخلـــف افـــراد کمـــک می کننـــد، 
فدراســـیون نیـــز باید تـــلاش کنـــد تخلفات به 

حداقل برســـد.

کوچکترین کوچکترین 
فساد فساد 

به خصوص به خصوص 
در فوتبال در فوتبال 
اصلاً قابل اصلاً قابل 

قبول نیست. قبول نیست. 
با روش های با روش های 

پیشگیری پیشگیری 
نباید این نباید این 

حداقل ها حداقل ها 
وجود وجود 

داشته باشدداشته باشد

انتقاد فریبا از حضور کارخانه
بهتاش فریبا، پیشکسوت اســـتقلال معتقد است که 
در هیأت مدیره باشـــگاه اســـتقلال باید افراد فوتبالی 
حضور داشـــته باشـــند. این درخواســـت بعـــد از آنکه 
مشخص شـــد مصطفی کارخانه در سمت عضو هیأت 
مدیره باشـــگاه استقلال منصوب شده، مطرح گردیده 
اســـت. فریبا معتقد اســـت باشگاه اســـتقلال باید به 
این ســـمت بـــرود کـــه از پیشکســـوتان خـــود در بدنه 
مدیریتی اســـتفاده کنـــد. هرچند که حضـــور کارخانه 
در هیأت مدیره باشگاه اســـتقلال به دلیل حضور این 
شـــخص در هلدینگ خلیج فارس اســـت و مســـئولان 
این شـــرکت حکم به حضـــور تنها عضو ورزشـــی خود 

در هیأت مدیره باشـــگاه اســـتقلال داده اند.
 

تیکدری در انتظار عقد قرارداد
در حالـــی که در چند روز گذشـــته گفته شـــد کار حضور 
محمدرضا تیکدری در اســـتقلال به اتمام رســـیده و باید 
ایـــن مدافـــع راســـت را بازیکن فصـــل بعد آبی پوشـــان 
اســـتقلال دانســـت اما حضور این بازیکن هنـــوز در تیم 
اســـتقلال به طور رسمی قطعی نشـــده و گزینه آینده دار 
آبی هـــا در انتظار عقد قرارداد نهایی اســـت. شـــاید هم 
از آنجـــا که تیم اســـتقلال، حردانـــی را در دفاع راســـت 
در اختیـــار دارد و خیالـــش از این بابت تا حـــدود زیادی 
آســـوده اســـت، خیلی در خصوص جذب تیکدری عجله 
ندارد اما تیکدری بازیکنی اســـت که جدا از پســـت دفاع 
راســـت، توانایی بازی در پســـت وینگر و پست های دیگر 
را هـــم دارد و باشـــگاه اســـتقلال نیز بنا دارد قـــرارداد این 

بازیکـــن را نهایی کند.

وزیر ورزش از مشکلات نقل و انتقالات فوتبال می گوید

فوتبال گرفتار دلال بازی و مسائل پشت پرده است

بازگشت شماره یک قطعی نیست

حسینی تنها در کمپ در انتظار مجوز

سیدحســـین حســـینی اکنـــون در یـــک 
بلاتکلیفی محض با باشـــگاهش استقلال 
بـــه ســـر می بـــرد و به طـــور دقیق روشـــن 
نیســـت که فصل بعـــد در ترکیـــب آبی ها 
خواهـــد بـــود یـــا خیـــر؟! در همیـــن حال 
مدیـــران باشـــگاه اســـتقلال نیـــز اقـــدام 
بـــه جـــذب دروازه بانی از کشـــور بوســـنی 
کرده انـــد تـــا احیانـــاً اگـــر مجوز بازگشـــت 
حســـینی به تمرینات این تیم صادر نشد، 
بتواننـــد از دروازه بـــان خارجـــی اســـتفاده 
کننـــد و فصل بعد بـــدون گلر نباشـــند. با 
این حال حسینی امیدوار است مشکلاتی 

کـــه به وجـــود آمده در روز های باقی مانده حل شـــود تـــا او بتواند در تمرینات اســـتقلال حاضر شـــده و یک 
فصـــل دیگر در ترکیب این تیم باشـــد. حســـینی برای اینکه آمادگـــی ذهنی و بدنی خود را از دســـت ندهد، 

ایـــن روز هـــا در کمـــپ ناصر حجـــازی به طـــور اختصاصـــی در حال تمرین اســـت.
حســـینی به طـــور مداوم در کمـــپ حاضر می شـــود و تمرینات خـــود را پی می گیـــرد تا بعد از صـــدور مجوز 
بتوانـــد در ترکیب اســـتقلال قرار بگیرد، اما اینکه چه زمان مجوز بازگشـــت آقای شـــماره یک صادر شـــود، 
روشـــن نیســـت و برخی معتقدند که شاید حسینی با شـــروع تمرینات اســـتقلال نتواند به این مهم دست 

یابـــد و چند هفته ای رســـیدگی به برخی مشـــکلاتی که بـــرای او به وجود آمده، طول بکشـــد.
آنچه مســـلم اســـت مدیران باشـــگاه اســـتقلال نیز باید به ســـرعت تکلیف این موضوع را مشـــخص کنند، 
امـــا در روز هـــای اخیـــر مدیران آبی ترجیـــح داده اند کمتـــر پیرامون ایـــن ماجرا صحبت کنند تـــا همه چیز 
به شـــکل مطلـــوب و در آرامش به نفـــع گلر آبی پیش بـــرود و مجوز صادر شـــود. هرچند که این بازگشـــت 

قطعی هم نیســـت.

توجیه درویش درباره تلاش ناکافی برای حفظ اسماعیلی فر

 محروم می شد
ً
دانیال برمی گشت احتمالا

بالاخـره آنچـه قـرار بـود اتفـاق بیفتـد، رخ داد و 
مدافع راست سرخ ها از این تیم جدا شد.

صبح روز دوشنبه دانیال اسماعیلی فر با انتشار 
یک پست از هواداران پرسپولیس خداحافظی 
کـرد تـا مشـخص شـود جدایی او قطعی اسـت و 
بـزودی احتمـالاً قـراردادش را بـا تراکتـور تبریـز 

نهایی خواهد کرد.
متـن پسـت مدافـع راسـتی کـه طـی دو فصـل 
گذشته یکی از بازیکنان اصلی پرسپولیس بود 

به این شرح است:
ایـن دوسـال هرچـه در تـوان  »تعهـد. در تمـام 
داشـتم، گذاشـتم تا وجدان راحتی داشته باشم 

موقع رفتن که نتیجه اش شد قهرمانی های لیگ، جام حذفی، و سوپرجام .از هیچ کس هیچ گله ای ندارم، اتفاقاً همه 
برای موندن من تلاش کردن، تلاش هایی که دیر بود شاید …خودم هم تلاش کردم، ولی تلاش های من هم دیر بود. 
تقصیر رفتن من گردن هیچ کس نیست. قطعاً نه  وقتی اومدم محبوب بودم نه وقتی قهرمان شدیم محبوب شدم، 
الان هم که وقت رفتن رسیده محبوب نیستم، ولی پرافتخارم…وسربلند به  خاطر قهرمانی هایی که با این لباس زیر 
این پرچم بدست آوردم. هرکسی منو بشناسه میدونه که آدم قدرشناسی هستم. در تمام این دوسال با کم و کاست 
من ساختید و از من به خاطر تیم حمایت کردید ممنونم بابت همه اتفاقات خوب و شرمنده اگر ضعفی بود. همیشه 
حرمت هر جایی که بودم رو نگه داشتم و احترام شما هم برام واجبه. قطعاً خیر در آن چیزی هست که اتفاق خواهد 
افتاد. یاعلی. بدرود.« جالب اینکه دیروز در حاشـیه نشسـت مدیران عامل باشـگاه های لیگ برتری وقتی از درویش 
درباره اینکه دانیال گفته تلاش هایی که برای حفظ او در پرسپولیس صورت گرفته دیر بوده، گفت: ما دو شب قبل با هم 
صحبت کردیم که بماند، ولی ظاهراً یک مشکلی بود که نمی توانست برگردد. می گفت اگر برگردم شاید با محرومیت 
مواجه شوم .وقتی بازیکن می گوید چند برابر پرسپولیس به ما می دهند، من هم راضی نمی شوم آن بازیکن ضرر کند.

گزارش یک

ما مدیران باشگاه ها مقصر هستیم

درویش: سقف بودجه پایین بیاید بهتر است
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در مورد موضوع سقف بودجه تیم های لیگ برتری صحبت های مهمی 

انجام داد و نظرات جالبی داشت که می خوانید:
همه مدیران باشگاه ها متفق القول هستند که قانون سقف قراردادها چیز خوبی است. به نظرم 
اگر قرار نبود سالانه 25 درصد به این موارد اضافه شود، تا چند سال دیگر بودجه باشگاه ها به هزار 
میلیارد می رسید. اما آیا رشد و پیشرفت فوتبال ما نسبت به پنج یا شش سال قبل آن قدر بوده که 
مثلاً حدود دو یا سه هزار درصد، مبلغ قراردادها رشد کرده است؟ دلیل صحبت های من ترکیب تیم 
ملی است. شما بررسی کنید ما چند بازیکن جدید در ترکیب تیم ملی داریم. بازیکنانی از حدود 8 تا 
10 سال پیش در تیم ملی حضور داشتند که هنوز هم از همان بازیکنان در ترکیب تیم ملی استفاده 
می شود، چون کیفیت بالای خودشان را نشان می دهند. این یعنی فوتبال از نظر کیفی رشد نکرده، 
اما از نظر مبلغ قرارداد همگام با تورم بالا آمده است. شاید چند برابر تورم هم مبلغ قراردادها رشد 
کرده است که به نظرم باید یک راهکاری اندیشیده شود و کار کارشناسی صورت بگیرد که بتواند جلوی 
این موضوع را بگیرد. اگر امروز فدراسیون فوتبال سقف بودجه را به هزار میلیارد تغییر بدهد، باز 
هم عین هزار میلیارد را باشگاه ها هزینه می کنند. البته بخشی از این موضوع به ما باشگاه ها مرتبط 
است. ما مدیران باشگاه ها مقصر هستیم که سطح توقعات را بالا آوردیم. درحال حاضر چند مدیر 
باشگاه که کمتر فرصت می شود خدمت شان باشیم، واقعاً کار برایشان خیلی سخت است. آنها 
می گویند مثلاً سال گذشته قرارداد بازیکنی دومیلیارد بود امسال برای تمدید، بازیکن درخواست 
20 میلیاردی داشته است. متأسفانه فوتبال ما این قدر رشد نداشته است. باید تدبیری اندیشیده 
شود و همه هم وغم فدراسیون و باشگاه ها در این راه باشد که کیفیت فوتبال بالا برود. متأسفانه 
ما کیفیت فوتبال را بالا نبردیم، ولی قیمت بی نهایت بالا رفته است. البته این هم بیشتر پیرامون 
دو یا سه تیم بیشتر نیست. البته فدراسیون نمی تواند کاری کند. همه به این مورد اذعان دارند که 
فدراسیون نمی تواند جلوی این افزایش قیمت را بگیرد، ولی من فکر می کنم همه دنبال بالا بردن 
سقف بودند. من خدمت آقای نصیرزاده هم عرض کردم که به نظر من فدراسیون هر چه میزان 
سقف بودجه را پایین تر بیاورد، بهتر است. دیگر بیشتر از این نمی توان پرداخت کرد، چرا که همین 
بازیکنان موجود در بازار هستند. برخی می گفتند تعداد بازیکن خارجی را بیشتر کنیم، چرا که 
قیمت شان برای باشگاه ها کمتر است. من هم فکر می کنم جذب بازیکن خارجی صرف بیشتری 
برای باشگاه ها دارد. اگر سهمیه بازیکنان خارجی را افزایش دهیم قیمت بازیکنان داخلی کنترل 

شده و در ضمن قیمت آنها از بازیکنان داخلی کمتر تمام می شود.

تاج: ورزشگاه ها تجهیز باشند لیگ برگزار می شود
مهدی تاج، رئیس فدراسیون فوتبال گفت: »از جریمه 
AFC شده ایم، چند سال قبل  تبدیل به پاداش در 
300 هزار دلار از ما برداشت کردند و مجوز حرفه ای مان 
تعلیق شد. الان نه تنها تعلیق نشده ایم، بلکه همه 
از  تصمیمات بدوی و استیناف ما تأیید شده. یکی 
مباحث مجوز حرفه ای مربوط به مدارک مربیان است. 
سعی داریم کلاس پروفشنال را در ایران برگزار کنیم 
و اگر نشد در قطر این کلاس را برگزار خواهیم کرد. 

بسیاری از مربیان ما نتوانستند این مجوز را بگیرند.«
رئیس فدراسیون فوتبال تصریح کرد: »به لحاظ مادی 
لیگ را برگزار کردیم اما از درآمدهای روز مسابقه محروم 

هستیم. عمده درآمدهای باشگاه ها از بلیت فروشی 
روز مسابقه، اسپانسر، حق پخش، پیراهن و دور زمین 
است. از بسیاری از این درآمدها محروم هستیم زیرا 
نه باشگاه ورزشگاه دارد و نه می تواند پیراهن بفروشد 
و نه خیلی از مسائل دیگر. درباره آکادمی ها شرایط رو 
به پیشرفت است. در 3 سال آینده باید 12 بازیکن را از 
آکادمی بیاوریم. گفتنش ساده است اما باید برای این 
حرف تدبیر مهمی داشته باشیم. باشگاه های ما در 
این زمینه شرایط خوبی دارند. اکنون 6 کشور در آسیا 
فیرپلی مالی را رعایت می کنند و ما هم تنها نیستیم. 

مثلاً قطر این موضوع را رعایت می کند.«

دردسرجدید برای آبی ها

آمانوف پنجره 
استقلال را می بندد

شـــکایتی که عزیز بک آمانوف، هافبک 
ازبـــک ســـابق آبی ها از اســـتقلال کرده 
بـــه احتمال زیاد موجب بســـته شـــدن 
پنجره نقل و انتقالاتی باشگاه استقلال 
خواهـــد شـــد. ایـــن بازیکن از باشـــگاه 
ســـابقش شـــکایت کـــرده و حکـــم هم 
گرفته و باشـــگاه اســـتقلال باید بدهی 
بـــه ایـــن بازیکـــن را پرداخت کنـــد اما 
احتمـــالاً ابتدا حکم فیفا علیه باشـــگاه 
اســـتقلال صادر و منجر به بسته شدن 
پنجـــره نقـــل و انتقالات خواهد شـــد و 
بعـــد از آن باشـــگاه اســـتقلال هر زمان 
بدهی به این بازیکـــن را پرداخت کند، 
می توانـــد در نقل و انتقـــالات اقدام به 
جـــذب بازیکن جدیـــد کنـــد. ماجرای 
بســـته شـــدن پنجره نقـــل و انتقالاتی 
باشـــگاه ها دیگر مانند گذشـــته نیست 
کـــه زمانـــی بـــرای پرداخـــت بدهی هـــا 
لحاظ شـــود و طبق قوانیـــن به محض 
آنکـــه بدهـــی پرداخت شـــود، بـــه طور 
اتوماتیـــک پنجـــره نقل و انتقـــالات نیز 

باز خواهد شـــد.

ــی از بهترین هافبک های  ــد نامجومطلق یکـ مجیـ
تاریخ باشگاه استقلال معتقد است بروز بعضی از 
مشکلات در چند سال اخیر اجازه نداده استقلال 
ــت یابد اما با وجود این استفاده از  به قهرمانی دسـ
ــتن یک تیم ایده آل در نقل و انتقالات  فرصت بسـ
را بسیار مهم و تعیین کننده می داند. نامجومطلق 
سخت بر این باور است که نیمی از راه قهرمانی در 

نقل و انتقالات پیش فصل طی خواهد شد.

 ارزیابی تان از شرایط فعلی استقلال 
چیست؟

ــوان  ــه عنـ ــارس بـ ــه هلدینـــگ خلیج فـ ــی کـ زمانـ
ــی  ــد خیلـ ــاب شـ ــتقلال انتخـ ــرینگ اسـ اسپانسـ
ــدیم و به این موضوع فکر کردیم که  خوشحال شـ
ــادی و مدیریتی  ــم به لحاظ مالی و اقتصـ حتماً تیـ
ــرد و به نوعی  ــدا خواهد کـ ــی پیـ ــازماندهی خوبـ سـ
ــگاه و متأثر از آن تیم سر و سامان پیدا خواهد  باشـ
کرد. اما این اتفاق به طور ایده آل فعلاً در استقلال 
ــوب و ایده آلی در  ــرایط خـ ــاهد شـ رخ نداده و ما شـ
ــتیم. امیدوارم هرچه زودتر اوضاع  استقلال نیسـ

همان شود که همه می خواهند.
 از جلسات سرمربی استقلال و هلدینگ 
هم در زمینه نقل و انتقالات خیلی خبر 

به بیرون درز نمی کند؟!
به هر حال سرمربی تیم و هلدینگ با هم در حال 
ــتند و شاید بهتر هم هست که خیلی  مذاکره هسـ
ــائل در فصل نقل و انتقالات رسانه ای نشود  از مسـ
چون به هر حال شاهد بودیم وقتی حضور بازیکنی 
در تیم استقلال مطرح می شود بازارگرمی می شود. 
از این رو بهتر است همه چیز در بازار نقل و انتقالات 
ــر و صدا پیش برود و مهم خروجی است که  بی سـ

باید خوب و مثبت باشد.
 استقلال در چه پست هایی نیاز به 

بازیکن دارد؟ شما به عنوان یک هافبک 
تکنیکی سال های دور چه پیشنهادی 

دارید؟
ــور را به  ــاع چپ زکی پـ ــت دفـ ــتقلال برای پسـ اسـ
ــت  ــه بازیکن خیلی خوبی اسـ ــت گرفت کـ خدمـ
ــرده که حتماً به کار تیم  ــلامی را هم جذب کـ و اسـ
می آید. اما هنوز در بعضی از پست های دیگر نیاز به 
تقویت دارد که باید باشگاه در این زمینه بازیکنانی 
را به خدمت بگیرد. بازیکنی باید جذب شود که از 
نظر فنی واقعاً به درد استقلال بخورد. مثلاً در خط 
هافبک استقلال نیاز به تقویت دارد؛ به خصوص 
در پست پلی میکر که چند سالی است استقلال 
در این پست نیاز به یک بازیکن را عمیقاً احساس 

می کند.

 با توجه به حضور استقلال در لیگ 
نخبگان، شرایط این تیم خیلی 

حساس تر شده است.
ــیا حضور  ــتقلال باید در آسـ ــاً از آنجا که اسـ قطعـ

داشته باشد بضاعت فعلی اش برای حضور در 
این مسابقات کافی نیست. به هرحال رقابت 

در نقل و انتقالات نیز دشوار است و باشگاه 
استقلال باید در این زمینه حساس باشد.

 با توجه به اینکه تیم های 
حاشیه خلیج فارس هزینه 
سنگینی می کنند، تکلیف 

تیم های ایرانی چه 
می شود؟

تیم هایی مثل استقلال در آسیا 
ــتند و حضورشان وزنه سنگینی  صاحبنام هسـ
ــا هزینه هایی  ــود. امـ ــوب می شـ ــیا محسـ در آسـ
ــد کار ما را  ــام می دهنـ ــورهای دیگر انجـ که کشـ
ــت. با وجود این نباید ناامید  ــخت کرده اسـ سـ

ــه لحاظ  ــه بـ ــون فوتبال ما همیشـ ــویم چـ بشـ
توانایی های فنی بالا بوده و هست. به همین 
دلیل می توانیم باز هم جزو تیم های مدعی 
ــیم. ضمن اینکه در فوتبال هم چیزی  باشـ
ــت. نکته ای که ما آن  قابل پیش بینی نیسـ
ــاهد بودیم که  ــم و شـ ــم دیدیـ ــورو هـ را در یـ
ــرار دارند و به  ــطح قـ تیم ها واقعاً در یک سـ
ــه ذات فوتبال قابل  ــت کـ همین دلیل اسـ

پیش بینی نیست.

تیم امروز هنوز در حد آسیا نیست

نامجومطلق: برای استقلال یک پلی میکر بگیرید
مدافع راست جدید پرسپولیس کیست؟

رضاییان نیاید گزینه خارجی می آید
 بـــا قطعی شـــدن جدایـــی دانیال 
اســـماعیلی فر از پرســـپولیس و 
به صـــورت صحیح تـــر تمدید 
نکـــردن او بـــا ایـــن باشـــگاه، 
حالا مدیران پرسپولیس باید 
دنبـــال یـــک مدافع راســـت 
چنـــد  از  باشـــند.  جدیـــد 
روز قبـــل بحـــث مذاکـــرات 
بیـــن باشـــگاه پرســـپولیس و 
گرگور چابرادزه مدافع گرجســـتانی 
ذوب آهـــن در نیم فصـــل دوم لیـــگ 
بیست وســـوم مطـــرح شـــد کـــه 
ایـــن مذاکرات به نتیجه نرســـید 
چرا که پرســـپولیس 100 هزار دلار 
کمتر از رقمی که این گرجســـتانی 
می خواســـت به او پیشـــنهاد داده بود. 
قبل تـــر از رودریگـــو پریرا و یـــک گزینه 
عمانـــی هم بـــر ای این پســـت صحبت 
شـــده بـــود امـــا بـــه تازگـــی اخبـــار به 
ســـمت رامیـــن رضاییـــان و احتمـــال 
جـــذب او چرخـــش پیدا کرده اســـت. 
رضاییـــان بعد از قهرمانـــی جام حذفی 
از ســـپاهان و هوادارانش خداحافظی 
کرد و گفته شـــد الوصل امارات مقصد 
بعـــدی او خواهـــد بود اما ایـــن بازیکن 
با ســـپاهان قـــرارداد دارد و بند فســـخ 
قـــراردادش بـــرای تیم هـــای داخلی 

بالاتر از خارجی هاســـت. موضوعی که 
ســـپاهان تقریباً درباره تمـــام بازیکنان 
مهم و ســـتاره هایش لحاظ کرده است. 
رامیـــن رضاییـــان در نیم فصـــل دوم 
لیـــگ بیســـت ویکم بـــه پرســـپولیس 
آمـــد و با وجـــود عملکرد خوبـــی که در 
فاز تهاجمی داشـــت در دفاع شـــرایط 
خوبـــی پیدا نکـــرد ضمن اینکـــه برخی 
بازیکنـــان مهم و رختکن پرســـپولیس 
هـــم ارتبـــاط خوبی بـــا او نداشـــتند تا 
جایـــی کـــه یحیـــی گل محمـــدی نیـــز 
به شـــکل غیرمســـتقیم علـــت جدایی 
رامیـــن را همیـــن مســـأله اعـــلام کرد. 
رضـــا درویش روز یکشـــنبه اعـــلام کرد 
باشـــگاه پرســـپولیس بـــا بازیکنـــی که 
تحـــت قـــرارداد باشـــگاهی اســـت وارد 
مذاکـــره نمی شـــود اما به نظر می رســـد 
اگر مســـائل مالی مانع نشـــود شـــرایط 
بـــرای  رختکـــن پرســـپولیس مانعـــی 
بازگردانـــدن رضاییـــان نخواهـــد بـــود. 
گفته می شـــود بنـــد فســـخ رضاییان با 
سپاهان 5 میلیارد اســـت که اگر اعتبار 
داشـــته باشـــد قابـــل پرداخت اســـت. 
در عیـــن حـــال بـــه نظـــر می رســـد اگر 
رضاییان هـــم به پرســـپولیس برنگردد 
این باشـــگاه یک مدافع راست خارجی 

جـــذب خواهـــد کرد.

سؤال و جواب

ناصر قراگزلو
خبرنگار


